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13.-14. september afholdt Danmarks Lærer-
forening kongres. Fra Kreds 16 er Heidi og 
David kongresdelegerede, mens Mette og 
Casper deltog som suppleanter fra tilskuer-
rækkerne. Alle medlemmer er i øvrigt vel-
komne til kongresserne. 
Kongressen havde 3 hovedtemaer 

 1. Hvad skal vi med skolen?  
 

 
Alexander von Oettingen, prorektor UC Syd, 
bidrog med et inspirerende oplæg om, hvor 
vigtigt og umuligt det er at enes om et svar 
på det spørgsmål.  

Han bidrog bl.a. disse med 4 udsagn: 

o ”Undervisning viser barnet det, det ikke 
selv kan erfare” 

o ”Fagene gør verden undervisningskompa-
tibel” 

o ”En af vor tids vigtigste udfordringer: Sam-
fundets allokeringsproblem: 

Hvem har ret til at gå i hvilken skole?” 

x ”Skolen er samfundets største og vigtigste 
fordelingsinstans og derfor en del af løs-
ningen” 

Eva Secher Mathiasen, formand for Dansk 
Psykologforening bidrog også til debatten. 
Hun er måske mest kendt fra Debatten på 
DR, 23/10 2015, hvor hun efterlyste en politi-
ker med visioner, og afviste konkurrencesta-
ten som en interessant samfundsmodel.1 

Debatten førte til en kongresvedtagelse, der 
forpligter DLF til at starte drøftelser om et 
folkeskoleideal. På kongres 2017 tages det op 
igen og på kongres 2018 skal der fremlægges 
et færdigt forslag.  

2. Medlemmernes arbejdsliv 
a) Fælles handlinger skaber bedre ar-

bejdsliv for medlemmerne ÆKon-
gresvedtagelse 

b) Gordon Ørskov talte om vigtigheden 
af de lokale indsatser og betydningen 
af bilag 4 og 68 lokale aftaler, Heidi 
gik på talerstolen og talte om fremti-
den: 

 

                                                 
1 https://youtu.be/RWahsuwd5HA 
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”…Vi må sætte alle sejl til mod OK18 for at få 
en central aftale med bare ET tiltag, der letter 
arbejdspresset for lærere og børnehaveklas-
seledere. 
Det er helt afgørende, efter min mening, at vi 
meget snart går i gang med at afsøge man-
dat hos vores medlemmer. Mandat til at stå 
betonfast på bare ET afgørende krav. Om det 
så skal være et max timetal på samværstimer 
med elever, eller en sikring af forberedelses-
tid til fag-faglige forløb. 
Ét er sikkert, det skal være let at formidle 
overfor omverdenen og effektivt i forhold til 
at gøre det muligt for medlemmerne at lykkes 
med opgaven. 
Mit ærinde er ikke at negligere betydning af 
den lokale indsats og medlemmernes involve-
ring. Men jeg håber, den lokale indsats er lig 
med oprustning til OK18, ikke at den sættes i 
stedet.” 

c) Der var en del, der hellere ville tale 
fremtid: Konkret vil vi starte proces-
sen forud for OK 18 – målet: At afkla-
re mandat til krav, der kan afhjælpe 
arbejdspresset! 

d) Læringsmålsstyring eller brugbare 
portaler? Et andet emne, som påvir-
ker medlemmernes arbejdsliv. David 
gik på talerstolen med indlæg herom.  

3. Et demokratisk solidarisk velfærdssamfund 

a) Vi vedtog en resolution til støtte for de 
tyrkiske læreres fagforbund og hoved-
organisation for offentligt ansatte: Egi-
tim Sen og KESK 

b) Majbrit Berlau, formand i Dansk Social-
rådgiver Forening lavede et oplæg 

c) Baggrundsmateriale:  
i) Cevea: Velfærdssamfundet skal ha-

ve ny energi 
ii) Rasmus Willig: Chefer krænker kri-

tikere i den offentlige sektor 
iii) Velfærdsstrategi for DLF, juni 2016, 

bygger på principprogrammet og 
DLF’s 2019 målsætning 

 
 

 
Kredskurset i år er på Frederiksdal den 30. 
september - 1. oktober. Tilmeldingsfristen er 
passeret, men der er stadig et par ledige 
pladser, så kontakt din TR, hvis du er interes-
seret. Som oplægsholdere og debat-
deltagere har vi i år Rasmus Willig, forfatter 
til bl.a. ”AFVÆBNET KRITIK” og skolechef 
Flemming Ellingsen, tidligere lærer, skolele-
der og konsulent. Flemming vil bl.a. udfolde 
sine visioner for folkeskolen, i særdeleshed 
Høje-Taastrup Kommunes andel af slagsen. 
Lørdag afsluttes med en overraskelse. 
 
 
 
I oktober vil vi alle blive bedt om at svare på 
7 spørgsmål om bilag 4. Ifølge OK15 skal vi 
sammen med Høje-Taastrup Kommune eva-
luere, om intentionerne i bilag 4 bærer frugt. 
Det gælder fx dialog om opgaveoversigter, 
tilpasning/ændring af opgaver/opgave-
mængde ved behov og optælling/opgørelse 
af præsteret arbejdstid.   
Kreds 16 håber meget, I finder tid til at be-
svare spørgsmålene, så vi sammen kan vur-
dere, om den slags fælles hensigtserklærin-
ger, er noget vi skal satse på ved OK 18! 
 
 
 
Efter efterårsferien laver vi igen en løn-
tjekrunde, hvor der er mulighed for at få 
hjælp til kontrol af lønsedlen. I øvrigt er der 
pr. 1.10.2016 en lille lønstigning på 1,13%. 
 
 
 
Kredskontoret - Kreds 16’s telefon er åben 
mandag - torsdag 9-17, fredag 8-15. På vores 
hjemmeside www.kreds16.dk findes øvrige 
oplysninger. Besøg gerne Kreds 16 på Face-
book: Danmarks Lærerforening Kreds 16. 
Siden vil i stigende grad blive brugt til at 
komme med opdateringer om kredsens ar-
bejde i bl.a. Kredsstyrelsen. 
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